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Zastupitelstvo obce
Veřejné zasedání zastupitelstva obce se konalo

7.3.2002 v 19 hodin, poprvé v nově opraveném
zasedacím sále Obecního domu. Zúčastnilo se
ho 12 členů zastupitelstva obce, omluveni byli
Doc. Drápela, p. Maťák, p. Kronek. Zasedání
zastupitelstva obce zahájil starosta Ing. Kazda
v 19 hodin. Seznámil přítomné s programem
jednání a s tím, že rada obce doporučuje vynechat
5. bod jednání, neboť v současné době probíhají
konzultace s právníky ohledně oprav v textu
vyhlášek. Tento bod bude řešen na zasedání
v červnu. Upravený program byl schválen všemi
12 přítomnými členy ZO. Ověřovateli zápisu byli
jmenováni p. Ing. Ladislav Švestka a p. Vincenc
Švestka. Do návrhové komise byli zvoleni p. Ivan
Tomšů a pí. Jana Švestková. Mgr. Mareš přečetl
hodnocení plnění usnesení z 15. zasedání
obecního zastupitelstva. Usnesení bylo splněno
ve všech bodech, kromě vyčíslení nákladů a zisků
na hostinec U Trnků. Tento úkol byl přesunut
na další zasedání ZO. Místostarosta p. Liška
podal zprávu o činnosti rady obce od 15. zasedání
zastupitelstva, která zasedala v tomto období
celkem 5x. Nejdůležitější úkoly, kterými se
zabývala, byly tyto: Rekonstrukce obecního domu
- byly vytrhány parkety v sále, provedena
stabilizace stropu z hlediska tepelné izolace a
vlhkosti a následně znovu položeny parkety. Tyto
úpravy si vyžádaly náklad 210 tis. Kč. Pohledávky
- stav k 31.1.2002 jsou řešeny pozváním
největších pohledávek na jednání RO. Policie
Rosice nám zaslala celoroční zprávu
o bezpečnostní situaci v obci. Ve Střelicích bylo
šetřeno v loňském roce 53 trestných činů,
31 přestupků, bylo zadrženo 8 řidičů, kteří řídili
vozidlo pod vlivem alkoholu a dále byly šetřeny
3 dopravní nehody. Sbor dobrovolných hasičů -
- byla jmenována zásahová jednotka, s tím souvisí
provedení zdravotních prohlídek, které je smluvně
zajištěno u MUDr. Novákové. Pan Tomšů měl
dotaz, jak budeme řešit vymáhání pohledávek,
hlavně pokuty udělené stavebním úřadem.
Starosta vysvětlil, že jde o velice složitou
záležitost, nově by se snad dalo řešit pomocí
exekutorů. Pan Machát informoval přítomné
o výsledku přezkoumání hospodaření obce za rok
2001, které bylo provedeno pracovnicemi
kontrolního oddělení finančního referátu OkÚ
Brno-venkov ve dnech 20. - 22. února 2002.
Bylo konstatováno, že při přezkoumání hospo-
daření obce Střelice za rok 2001 podle §3 a §4
vyhlášky č. 41/2002 Sb. o přezkoumání
hospodaření územních samosprávných celků a
dobrovolných svazků obcí nebyly zjištěny
nedostatky. Účetnictví obce za rok 2001 bylo
vedeno v souladu se zákonem č. 563/91 Sb.
o účetnictví. Ing. Švestka přednesl zprávu
o výsledku fyzické i dokladové inventarizace obce
a o výsledku hospodaření obce za rok 2001.
Při inventarizaci nebyly zjištěny žádné rozdíly
v majetku. Ztrátový hospodářský výsledek
za loňský rok ve výši 4.715.691,83 Kč byl pokryt

přebytkem výsledku hospodaření z předešlých let.
S výsledky inventarizace a hospodaření souhlasili
při hlasování všichni přítomní členové ZO.
V různém starosta seznámil přítomné s tím, že je
nutno schválit přísedící k Okresnímu soudu Brno-
-venkov pro období let 2002 až 2006. Jedná se
o pí. Magdu Novákovou, Mgr. Stanislavu Trnkovou
a pí. Zuzanu Hlouškovou. Hlasování: pro - 12
hlasů. Dále informoval o vyhlášení voleb
v letošním roce. Týkají se nás volby do PS
Parlamentu ve dnech 14. a 15.6.2002 a dále volby
do zastupitelstev obcí, které budou 1. a 2.11.2002.
Ing. Fučík přečetl zprávu o akcích, které
v současné době obec připravuje (mimo ČOV).
Dále se jednalo o stavu pozemků při ulici
J. Svobody. Manželé Raždíkovi, kteří zde chtějí
stavět domek, požádali o pomoc při řešení
komunikace a inženýrských sítí. S těmito pozemky
se záměrně dosud nic nedělo z důvodu výstavby
kanalizace, která by měla začít v letošním roce.
Ing. Fučík navrhl, aby se dal udělat alespoň projekt
na komunikaci. Závěrem diskuse bylo dohodnuto,
že obec požádá o zpracování projektové
dokumentace na ul. J. Svobody a vykoupí pozemek
pro uvažovanou silnici. Pan Liška také přednesl
požadavek manželů Plačkových na odprodej
obecního pozemku p. č. 1989. RO navrhuje cenu
70,- Kč/m2, zastupitelstvo pověřuje starostu
podpisem kupní smlouvy. V rámci úprav náměstí
Svobody je navrženo zbourání domu č. p. 97
za smluvní cenu 150 tis. Kč. Nikdo z přítomných
členů ZO k tomuto neměl připomínky. Místostarosta
také informoval o požadavku manželů
Laichmanových, aby se obec spolupodílela
na financování prodloužení inženýrských sítí
k jejich rodinnému domu na ul. Komenského
částkou 50 tis. Kč. Koupaliště - bude uzavřena
smlouva o správě majetku s p. Polešákem na areál
koupaliště a zastupitelstvo nemá námitky
k předpokládaným stavbám, tj. přístřešku pro stolní
hry. V rozpravě seznámil starosta Ing. Kazda
všechny přítomné se stavem žádosti na změnu
rozhodnutí o poskytnutí příspěvku ze SFŽP,
zasedání se bude konat 18.3.2002 a naše žádost
by zde měla být schválena. Dále upozornil
na konání ambulantního svozu nebezpečného a
objemového odpadu, který se uskuteční během

měsíce dubna. Místostarosta seznámil
s požadavkem firmy MIK Bohemia na závazné
stanovisko pro územní řízení k výstavbě
na pozemku p. č. 3432/2, který tvoří část
průmyslové zóny. Zastupitelstvo obce souhlasí
za podmínek, že bude dodržen územní plán a
nezávadnost. V rozpravě občanů vystoupila paní
Jandeková a poukázala na nebezpečnost provozu
autolakovny. Pan Kalvoda se zeptal, kde je
k nahlédnutí územní plán obce. Místostarosta
sdělil, že u něho v kanceláři, příp. na OkÚ
u Ing. Žákové. Paní Hloušková chtěla informaci
o stavu přechodů pro chodce, MŠ žádá o budování
přechodu přímo před vchodem do školky. Pan
Machát odpověděl, že je hotový projekt všech
přechodů, SÚS by jej měla realizovat do 30.8.2002.
Dále se paní Hloušková ptala na začátek
stavebních prací na ul. J. Svobody -
- starosta sdělil, že podle smlouvy by dodavatel
prací měl začít 1.4.2002. Jako třetí dotaz měla
p. Hloušková připomínku, zda by se obec nemohla
zapojit do řešení přejezdu železniční tratě tak,
aby se zde zkrátily čekací doby. Starosta odvětil,
že tento problém zřejmě nelze v dohledné době
řešit, protože ČD nemají peníze, ale budeme je
kontaktovat a zeptáme se na finanční stránku
možného řešení. Další dotaz vznesl pan Antoš, zda
se uvažuje o zavedení kabelové televize a
videopůjčovny. Starosta a člen ZO p. Tomšů
vysvětlili, že o kabelové televizi se v dřívějších
dobách uvažovalo, potom byla realizace zamítnuta
z důvodu vysokých finančních nákladů, které se
jeví jako stále nevýhodnější a proto o kabelové
televizi obec neuvažuje. Zavedení videopůjčovny je
v možnostech podnikatelů. Pan Göth se zeptal, zda
se vybírají poplatky za užívání veřejného prostranství,
má na mysli skládku na ul. Za humny. Starosta slíbil,
že věc prošetří. Další dotaz měl p. Göth na skutečnost,
zda autolakovna vyhovuje na provoz dle vyhlášky
o stanovené průmyslové zóně v obci. Starosta
s místostarostou sdělili, že pokud bude mít
autolakovna atest, měla by vyhovovat, případné
povolovací řízení bude řešeno na stavebním úřadě
formou správního řízení, tj. budou informováni všichni
účastníci řízení. Ostatní občané se o stavbě dozví
ze Zpravodaje. Návrh usnesení 16. zasedání
zastupitelstva obce přečetl pan Ivan Tomšů.
Hlasování: pro bylo všech 12 přítomných členů ZO.
Starosta obce ukončil zasedání ve 21:00 hodin.

Ivana Pešková

Rada obce
V minulém měsíci RO zasedala na svém 84.a

85. zasedání a mimo jiné projednávala:
• přijala žádost Marie Kamenické, Pod Lesem 654

o odkoupení pozemku p. č. 1794/2,
• předala komisi pro hřbitov k prostudování a

projednání nové předpisy provozu pohřebišť,
• vzala na vědomí oznámení Policie ČR

o zadržení majetku obce od bývalého
nájemce restaurace U Trnků,

• pověř i la starostu sledováním termínů
vypsaných voleb,

Velikonoce
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• přijala návrhy na stavby domu s pečovatelskou

službou, sportovní haly a bytových jednotek;
dále rozhodla představit tyto návrhy široké
veřejnosti anonymně,

• rozhodla o rekonstrukci elektrorozvodné skříně
v ZŠ, vzala na vědomí výsledky kontroly
evidence obyvatel bez závad,

• vzala na vědomí pořádání pravidelných
pátečních diskoték ve vinárně U Kukačky,

• předala podnět komisi veřejného pořádku
na prošetření stížnosti občana ve věci pálení
odpadu, připravila program zasedání ZO,

• přijala návrh budoucího nájemce pana Polešáka
na zbudování přístřešku v oddechovém areálu
na základě stavebního povolení,

• rozhodla akceptovat nabídku na zřízení žaluzií
do obřadní síně, instalaci obřadního stolu a
novou instalaci tapisérie,

• zabývala se černou skládkou v Liborově zmole,
• rozhodla doporučit ZO zbourání domu č. p. 97

a připravit podklady k vlastní realizaci
ve spolupráci s fy Stavos,

• kontrolovala stav pohledávek a vyzvala
poplatníky k osobnímu jednání,

• rozhodla o opravě střechy ve výši 100000 Kč na
obecním hostinci Na nádraží zadáním firmě Stehno,

• zadala projekt na řešení souběžné budoucí
komunikace s ulicí J.Svobody,

• podpořila účast dvou občanů na reprezentaci
ČR ve Finsku,

• vzala na vědomí uzávěrku silnice na Ostopovice,
• vyzvala dodavatele zimní údržby k odstranění

posypového materiálu z místních komunikací,
• rozhodla zvýšit nájemné v obecních domech

a bytech podle směrnic příslušného
ministerstva,

• zadala čištění obecních vpustí po zimním období,
• specifikovala priority činnosti obecního

zaměstnance pana Pazourka,
• rozhodla rozpracovat do fáze stavebního řízení

i stavbu domu s pečovatelskou službou a
pověřila odpovědnou osobu zpracováním
žádosti na fond rozvoje bydlení ČR.

Prokázání likvidace odpadů
Obec Střelice žádá osoby provozující svou

podnikatelskou č innost na k.ú. Střelice,
aby v termínu do 30.4.2002 předali na podatelnu
radnice prokazatelné materiály o likvidaci
odpadů, vznikajících př i jejich č innosti.
Při nesplnění tohoto termínu bude postupováno
ve smyslu příslušného zákona. Dále obec
Střelice oznamuje, že drobné provozovny mohou
požádat obec o zprostředkování služby na svoz
a likvidaci směsného a separovaného odpadu.

Duben - měsíc čistoty v obci
V minulém čísle zpravodaje jsme slíbili, že se

podrobně vrátíme k problematice tradičních
svozů. Připomínáme, že je třeba odpad nutno
připravit před své domy 24 hodin před termínem
svozu. Dalším upozorněním je, že akce
sběrových dnů mohou využívat pouze občané a
nikoli osoby, které by odkládaly odpad ze své
podnikatelské činnosti. Pátek 5. dubna - svoz
nebezpečného odpadu (provede: Reth.- Jeřala
R.) Sbírat se budou televizory, aku baterie, barvy
a oleje v uzavřených nádobách. Pátek 12. dubna
- svoz objemného odpadu (provede: Reth.-
Jeřala R.) Je možno připravit objemný odpad
z domácností jako jsou matrace, skříňky, židle,
atd. Pátek 19. dubna - úklid komunikací.

Do tohoto termínu by měl provést dodavatel
zimní údržby odstranění posypu z komunikací,
budou vyčištěny kanálové vpustě na místních
komunikacích a proto žádáme občany, aby byli
nápomocni v tomto termínu dokončit případné
nedodělky a odstranili posyp z vlastní údržby
chodníku. Pátek 26. dubna - sběr železného
šrotu (provede Sokol Střelice). Tento druh
odpadu je nutno připravit před své domy
v uvedený den. Těžší kusy je možno nahlásit
p. Machátovi na telefonní číslo 0723-712482.
Ten, kdo sleduje pravidelně popsanou akci, si
na první pohled uvědomí, že tentokráte není
organizován sběrový den ošacení. Obec
Střelice tuto službu poskytuje v rámci třídění
odpadu a zahrnula jej do systému kontejnerů
v obci. Průběžně po celý rok tedy mohou občané
odkládat nepotřebné ošacení do kontejnerů,
do kterých nepatří: odstřižky z textílií, silně
znečištěné a mastné hadry, boty a podobně.

Sběrová místa
Pro úplnost uvádíme sběrová místa tříděného

využitelného odpadu v obci Střelice jak nám je
předala firma Rethmann Jeřala R.
Stanoviště Sklo Papír Plasty Použité

ošacení
Kozí Strana 1 1 1 -
Pod Lesem 1 2 2 -
Úvoz 1 1 2 -
Pod Kovárnou (u pošty) 1 1 1 1
Na Hrázi 1 1 1 -
V Cihelně 1 1 1 -
Nová 1 1 2 -
Příční 1 1 1 1
Školní (Obchodní dům) 1 1 2 -
Jaroslava Svobody 1 1 1 -
Nádražní 1 1 1 -
Vršovická (u hlavní) 1 1 1 -
Vršovická (nahoře) 1 1 1 -
U Vodojemu 1 1 1 1
Tetčická (naproti Písečné) 1 1 2 -
Ant. Smutného (garáže) 1 1 2 -

Doprava v obci
Konečně se po dlouhých průtazích podařilo

ukonč it vleklé jednání ve věci zvýšení
bezpečnosti občanů v provozu na pozemní
komunikaci na silnici II/ 3945 Tetčice - Střelice a
III/ 15267 Troubsko - Střelice - Ořechov.
Po tragické události rozhodla RO o zafinancování
projektu na dopravní značení, které sice
neodpovídá plně představám na značení
uvedených komunikací, je však významným
příspěvkem ke zvýšení bezpečnosti. Ne vždy se
totiž podaří realizovat potřeby občanů
s možnostmi a legislativními předpisy. Policie ČR
navržený projekt značení doporučila a schválila
a Okresní úřad Brno venkov je zadal SÚS JmK
k realizaci. Dočkáme se tedy nejpozdě j i
do 31.8.2002 nového značení. A jak bude
vypadat? To napovídá sám projekt.

Výstavba
Obec Střelice v současné době zajišťuje nejen

plánovanou výstavbu čistírny odpadních vod a
dokončení kanalizace v obci, ale připravuje i další
větší investice. Obec Střelice představuje
anonymně několik variant projektů zamýšlených
staveb. Započetí s výstavbou je podmíněno
získáním státní dotace na jednotlivé projekty.
Vybraná varianta jednotlivých staveb bude
připravena do stadia stavebního povolení,
aby v případě státní dotace mohlo být
bezodkladně započato s vlastní realizací. Každá
varianta je v něčem originální a zajímavá.
Poslední zasedání Zastupitelstva obce pověřilo
Radu obce pokračovat v přípravě výše
uvedených staveb a zajistit vydání územních
rozhodnutí a stavebních povolení na tyto stavby.

Aktuálně připravovanou akcí je výstavba
sportovní haly pro míčové hry, která by byla přímo
napojena na ZŠ. Jsou předloženy tř i
architektonické studie, ze kterých bude vybrána
jedna nejvíce vyhovující. Dopracování projektu
a další příprava bude závislá na finančních
zdrojích a možnostech obce. Bude nutno prověřit
maximum možností, jak získat státní dotace
na tuto výstavbu, neboť bez státní dotace by byl
celý projekt nereálný. Pro možnost získání státní
dotace je nutno v této době dopracovat celý
projekt v rozsahu pro územní řízení a zajistit
vydání územního rozhodnutí na sportovní halu.

Další připravovanou akcí je výstavba Domu
s pečovatelskou službou (DPS). V souladu
s územním plánem obce je navrženo umístit DPS
taktéž mezi bytové domy při ulici Ant. Smutného,
a to na soukromých pozemcích mezi 2. a 3.
bytovkou. Dle požadavku obce bylo předloženo
několik variant řešení DPS od různých
projektantů, ze kterých bude vybráno jedno
řešení k dopracování PD pro územní řízení.
Přestože v letošním roce dotační titul na DPS
zatím nebyl vypsán, je pravděpodobné, že budou
znovu poskytovány ze SFRB dotace na DPS

Stavební činnost v obci
V obci se připravuje zahájení několika staveb.

Již počátkem dubna by měl dodavatel stavby
kanalizace a ČOV zahájit intenzivní práce
na výkopových pracích. Dále obec připravuje tuto
stavbu: Základní škola - probíhá povolovací
řízení na rekonstrukci šaten. Ve výběrovém řízení
budou vyzvány firmy REKO, ČÁSLAVA a FINO.
Předpokládaný rozpočet je 1.500 tis. Kč. Obecní
hospoda u nádraží - bylo provedeno místní
šetření. Návrh na řešení je provést pultovou
střechu nad přístavbou kuchyně. Cena
dle nabídky od 70 do 130 tis. Kč. Dále rada
zadala zpracování studie odvedení dešťových
vod z lokality Haneky, Nebosady a Mastné hory
v souvislosti s bytovou zástavbou na ul. Jaro-
-slava Svobody. Oprava ulice Vanecké - stavba
je zkolaudovaná, bylo dokončeno i dohumu-
-sování. Rada obce nechala zpracovat několik
variantních řešení na stavbu bytového domu,
sportovní haly a domu s pečovatelskou službou.
Rozhodla dále tyto projekty anonymně představit
široké veřejnosti k diskusi. Na základě
připomínek vybere a zadá vypracování projektu
pro stavební řízení, aby v případě státní dotace
mohlo být bezodkladně započato s vlastní
realizací. O tomto záměru se můžete informovat
přímo na radnici, či Vám je představujeme
na jiném místě.
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ve výši 700 tis. Kč/byt v DPS. Přitom se
předpokládá, že termín podání žádostí o dotace
bude stanoven do konce dubna tohoto roku.
Z toho vyplývá, že na obstarání náležitostí
k žádosti o dotaci (tj. především územního
rozhodnutí) bude velmi málo času. Proto,
aby obec byla připravena, je nutno urychleně
pokračovat v přípravě územním řízením a
výkupem pozemků (podle vybraného řešení bude
třeba vykoupit cca 1000 až 2000 m2 pozemků).
Náklady na DPS se 16 byty by neměly překročit
20 mil. Kč. Z toho 11,2 mil. Kč by činila státní
dotace, předpokládaný vybraný měsíční nájem
by pokryl hypoteční úvěr ve výši zhruba 5 mil.
Kč a zbytek, tj. max. 5 mil. Kč bude nutno
poskytnout z rozpočtu obce.

Nejdále je příprava výstavby bytových domů
při ulici Ant. Smutného (v proluce mezi 3. a 4.
bytovkou). Aktualizovala se studie vypracovaná
v předchozích letech. Dopracoval se projekt
pro územní řízení na 3 bytové domy, každý o 10
bytech a 5 garážích. Byty budou převážně
malometrážní o velikosti podlahové plochy od 44
m2 do 72 m2 . Vše je v souladu s územním
plánem obce a probíhá územní řízení.
Do 29.3.2002 je nutno podat žádost
na Ministerstvo pro místní rozvoj o poskytnutí
státní dotace ve výši 400 tis. Kč/byt. Tuto žádost
je třeba podat přes okresní úřad a musí
obsahovat náležitosti, jejichž obstarání v tak
krátké době je velmi obtížné. Bez této žádosti
ale nelze státní dotaci zajistit. Přitom poskytnutí
státní dotace bude pro zahájení celé akce
rozhodující. V případě, že státní dotace bude
skutečností, zájemci o bydlení vytvoří družstvo.
Obec a družstvo následně uzavřou smlouvu
o sdružení. Cena bytu se zhruba z jedné třetiny
uhradí státní dotací, z jedné třetiny z hypotečního
úvěru družstva, který budou družstevníci splácet
měsíčním nájmem cca 50,- Kč/m2 plochy bytu a
poslední třetinu uhradí družstvo z členských
vkladů družstevníků V tomto případě nebudou,
kromě zajištění pozemku pro výstavbu, žádné
požadavky na finanční účast obce. Tato forma
výstavby je odzkoušená a vyhovuje požadavkům
Státního fondu rozvoje bydlení, který dotace
poskytuje. Běžně se obce zavazují, že po uplynutí
20 let, po které musí být tyto byty ve spolu-
-vlastnictví obce, převede obec bezplatně
vlastnické právo ke svému podílu na družstvo.

Střelické muzeum informuje
Třetí neděli v dubnu uspořádá Střelické

muzeum další výstavu, již sedmý po sobě jdoucí
měsíc. Na ni se představí poslední oddělení
našeho muzea - oddělení heraldiky, které bylo
zřízeno až v roce 1999. Ke zhlédnutí bude
především odborná literatura z oboru heraldiky,
ze které je možno vyčíst poslání heraldiky i její
historický vývoj a její smysl. Některé knihy
pojednávají o městských znacích a pečetidlech,
jiné publikace o erbech šlechtických rodů, jiné
o erbech církevních řádů, institucí a církevních
hodnostářů. Do oboru heraldiky také patří nauka
o státních praporech a znacích, o kterých
pojednává speciální knížka, další publikace
popisuje Československé a České řády, státní
ceny a čestná uznání a podmínky pro jejich
udě lování. Součástí sbírek heraldického
oddělení je soubor městských a obecních
znaků, které v barevném provedení s krátkým
popisem historického vývoje znaku vychází
každý týden v časopise „Veřejná správa“.
V současné době je ve sbírkách již téměř 500

znaků měst a obcí České republiky a 7 znaků
měst z cizích států. Mezi další sbírky, do kterých
podle svých možností mohou přispívat i naši
občané, patří soubor pohlednic měst a obcí,
na kterých je současně zobrazen i jejich znak.
Tato kolekce prozatím obsahuje 165 pohlednic
s městskými erby, z toho počtu je 45 pohlednic
z měst mimo naši republiku. Dalším
sběratelským souborem heraldického oddělení
jsou odznaky, které se připínají na klopy kabátů,
na nichž jsou zobrazeny městské znaky nebo
znaky vesnic. Tato kolekce je svým rozsahem
malá, ze 42 odznaků jsou čtyři s městským
erbem ze zahraničí. Nejrozsáhlejší sbírkou
oddělení heraldiky je kolekce městských a
obecních znaků, které se získávají z novin nebo
časopisů, dále z pohlednic nebo poštovních
známek. Také dětská stolní hra PEXESO vyšla
s městskými znaky. Městské erby se také
najdou na vinětách vinných sklenic a likérů.
Často turistické a různé regionální mapy,
pamětní a propagační tiskoviny jsou označeny
znaky měst, obcí nebo šlechtickými erby
dřívějších majitelů apod. Takže sběr a získávání
přírůstků do této sbírkové kolekce je bohatě
různorodý, často až podivuhodný, ale přitom
zcela nahodilý. Přesto je v současnosti
ve sbírkách shromážděno již více než 600
městských znaků, z toho je 141 znaků
ze Slovenska a 20 znaků z měst států mimo
Českou republiku. Těšíme se na Vaši návštěvu
i na případné příspěvky do sbírek všech
oddělení našeho muzea.

Ing. Dlapka Václav

Jubileum střelického rodáka
Dne 2. dubna 2002 uplyne 200 let

od okamžiku, kdy zemřel na krhovské faře
páter Antonín Chloupek. Rodák ze Střelic,
působil bez tří týdnů celých 55 let na tamní
faře. Páter Antonín Chloupek se narodil
9. července 1714 jako syn Kyliána Chloupka,
střelického mlynáře. Mlýn ve Střelicích, stejně
jako hospodářský dvůr a celá obec byly tehdy
v majetku kartuziánského kláštera v Králově
Poli. Mlynářský syn po zdárném ukončení
studia bohosloví byl dne 23. února 1741
tehdejším olomouckým biskupem Jakubem
Arnoštem hrabětem Liechtensteinem vysvěcen
na kněze. Zanedlouho poté byl 21. února 1947
instalován na krhovskou faru, kde také
po dlouhodobém kněžském působení (61 let)
umírá ve stáří 88 let. Tuto skutečnost si
připomene krhovská a střelická farnost 28.
dubna v 15 hodin na prostranství před hasič-
skou zbrojnicí v Krhově, kde bude sloužena
eucharistická oběť. Pouť k hrobu našeho
rodáka do Krhova pořádá střelická farnost
v čele se svým administrátorem páterem
Mgr. Janem Kovářem.

výpis z prohlášení farní rady

1. duben - Apríl
Tento den je také nazýván „dnem bláznů“. Bývá

zvykem vyvést někoho alespoň malým aprílem.
Už v Ottově naučném slovníku se uvádí, že toho
dne se lidé navzájem posílají vypůjčit, čeho není,
například „vtipné semínko“ či „muší sádlo“.
„Načež ovšem nedovtipka dojde výsměchu,
jestliže se vrátí s nepořízenou. Zvyk ten v Evropě
a jeho původ není dostatečně vysvětlen,“ píše
Otto. Upozorňuje dále, že Apríl, latinsky Aprilis,
byl u Římanů původně druhým měsícem
do doby, kdy Caesar v roce 46 před Kristem
opravil kalendář. První den tohoto měsíce přitom
plníval funkci dnešního Nového roku. Na jarní
rovnodennost si lidé dávali dárky, podobně jako
dnes na Vánoce. Tato tradice se uchovala
až do konce 16. století, kdy byl Nový rok
s konečnou platností přeložen na začátek
měsíce ledna. První duben, kdysi slavný a
veselý, tak přišel o své výsady a stal se podobně
směšným datem jako svátek svatého Dyndy.
To zřejmě inspirovalo vtipálky, aby si ze svých
bližních začali dělat legrácky. Počátek tohoto
zvyku prý leží v Anglii, kde se 1. duben dodnes
nazývá Den všech bláznů. Když vás v tento den
někdo nachytá, nemějte mu to za zlé. Smích a
případná odplata vám vše vynahradí.

Velikonoce

Tradice v dávných časech a tradicích
Svátek velikonoc je pohyblivý a spor o to,

na který den v roce by měly připadnout, rozhodl
až koncil nicejský. Od té doby se světí svátky
jara vždy první nedě l i po jarním úplňku.
Již na květnou neděli před velikonocemi se
svazují provázkem předtím včas natrhané
jehnědy, zimostráz, kočičky, klest a odnesou se

do kostela, kde je kněz posvětí. V tento den se
pak posvěcené rozdávají příbuzným, dobrým
známým a přátelům. Místní kluci pak chodí
hrkat. Nahrazují tím ve své obci zvony, které
„odletěly do Říma“. Chodí na zelený čtvrtek
(v poledne a večer), na velký pátek (ráno - okolo
půl sedmé, v poledne a večer - klekání) a
na bílou sobotu. Děti projdou vsí a mají s sebou
trakárky a dřevěné řehtačky. O pondě l í
velikonočním pak obchází mládenci a muži
děvčata a koledují. V některých krajích je
zvykem i polévat je. Vodu si nosí ve vědrech a
může jí tedy být i větší množství. Měli by však
brát ohled na počasí a dát pozor na škody, které
by polití mohlo způsobit v obytných prostorech.
Faktem je, že dříve nevadilo, způsobil-li mladík
v domě malou potopu. Stejnou mincí může
dívka chlapci vše oplatit opět v úterý. Někde se
nepolévá vodou, ale voňavkou. Používá se jí
často takové množství, že je z oběti ještě dlouho
cítit. Vodou se často polévají i hospodářská
zvířata, věří se, že polití v tento den omlazuje a
udržuje svěžest a sílu.
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Střelické lochy
(studie Ústavu archeologické památkové

péče v Brně)
Již od vrcholného středověku jsou z oblasti

Bavorska, Horního a Dolního Rakouska, z území
severozápadního Maďarska, jihozápadního
Slovenska a také z Moravy, známy záhadné
systémy podzemních chodeb, kopaných v prosté
zemi. Jenom z prostoru jižní a střední Moravy
známe více než sto případů, kdy byly tyto
podzemní objekty objeveny. K nálezům lochů
docházelo a dochází prakticky neustále. Svědčí
o tom celkem nedávné objevy pod obecní farou
v Lipůvce u Blanska, Křižanovicích u Bučovic, ale
také ve Střelicích u Brna.

V současné době převažuje mezi odborníky
představa, že lochy plnily funkci podzemních
úkrytů zejména v obdobích válečných nepokojů.
Výskyt není ovšem omezen pouze na vesnice,
kde se objevují hojně, ale nalezneme je také
v blízkosti středověkých hradů, hrádků, tvrzí a také
v historických jádrech měst (např. Brno,
Slavonice). Skladby podzemních systémů lochů
jsou různé. Převažují však komplikované, různými
směry jdoucí podzemní chodby, které spojují
soustavy větších komor s vytesanými sedátky a
lavicemi. Ve stěnách komor a chodeb jsou
vyhloubeny výklenky, do kterých bývaly
umísťovány kahánky nebo zasouvány louče, které
osvětlovaly jednotlivé úseky podzemních prostor.
K obnově vzduchu sloužily soustavy vertikálních
větracích komínků, které byly vyvrtány ve stropech
chodeb a komor. Nazýváme je “vzdušníky”. Vedly
až na povrch, kde byly přikryty plochým kamenem,
nebo jinak zabezpečeny před vniknutím dešťové
vody do podzemí. Z Ořechoviček u Brna je znám
jeden případ, kdy byl tento vzdušník uzavřen
hliněnou nádobou, opatřenou pokličkou.
Vzdušníky vedou obvykle do zastřešeného
prostoru nebo do základového zdiva budovy.
Tak tomu bylo i v Kurdějově-Hustopečích
pod druhotně opevněným kostelem ze 14. stol.
Na faře v Lipůvce končil vrchol větrací šachty
pod prkennou podlahou obytné místnosti. Loch
byl objeven náhodným propadem jiné větrací
šachty ve sklípku, který byl do té doby užíván jako
sklad potravin. Délky lochů se různí. Obvykle to
souvisí se stupněm poznání jejich celkové stavby.
Známe lochy, které přesahují délku 100 m
(Rakousko, Německo), na Moravě se jim blíží
lochy z Třebíčska (Lhánice) a Znojemska
(Hrádek). Jiné jsou zase dlouhé jen několik desítek
metrů. Délka je většinou podmíněná podivnými
kruhovými formacemi chodeb, případně labyrinty
(tyto složité útvary nazýváme “záskoky”). Pro lepší
zabezpečení před nezvanými hosty bývají někdy
chodby opatřeny zásuvnými závorami.
Z dlouhodobých výzkumů a podrobného studia
vyplývá, že na Moravě spadají počátky budování
lochů již do 11. stol. (Mstěnice u Hrotovic). Tehdy
se budují jednoduché přímočaré sklepy kopané
v prosté zemi, obezděna kamenem je pouze
vstupní rampovitá část. Opravdové lochy jsou
budovány ve 13. stol. (Pfaffenschlag u Slavonic,
Lhánice u Třebíče), což souvisí zejména
s německou kolonizací českých zemí. Následuje
další výrazný časový horizont budování lochů
v 15. - 16. stol. (Hrádek), kdy jsou za husitských
a uherských válek hloubeny lochy zcela nové
konstrukce, nebo starší systémy jsou doplňovány
mimořádně komplikovanými kruhovými
formacemi a bludišti (zejména pod opevněnými
kostely). V 17. stol., za třicetileté války, jsou snad
podle některých historických údajů hloubeny lochy

nové (Bošovice) a původní lochy jsou
přestavovány na zděné chodby (Kurdějov).
Skladbu těchto nových lochů však, bohužel,
z moravských případů tak dobře neznáme.
Z jednoho bošovického lochu jsou uváděny
kruhové formace chodeb s hliněnými lavicemi.
V 16. stol. se dokonce uvažuje o krátkodobém
využívání lochů novokřtěnci. Náboženské učení
křtěnců (neboli “habánů”, jak jim říkali lidé
na Moravě) nedovolovalo svým bratřím stavět se
nepříteli na odpor se zbraní v ruce, ani když bylo
úplně nejhůře. Z těchto důvodů lze předpokládat,
že veškeré rozpory řešili zcela jinak a jedním
z možných řešení bylo i ukrývání se. Například,
za pronásledování křtěnců v roce 1550 se
Liechtenstein dozvěděl, že na Mikulovsku si bratři
zakládají jeskyním podobné úkryty - “Löcher”
(lochy). Nejmladší úkryty lochového typu byly
naposledy budovány v období 2. světové války.
Jejich výskyty jsou opravdu početné. Stačí uvést
pouze některé klasické příklady z Tvarožné,
Brna-Líšně a pravděpodobně i ze Syrovic u Brna).
Nálezy lochů se nevyhnuly ani Střelicím. Na tajné
podzemní chodby se údajně přišlo při kopání
základů jižního křídla přístavby farního kostela
Sv. Jiljí (parcela č. 42) v roce 1932. Chodby měly
směřovat SV až V směrem přes dvory a zahrady
selských domů na Kozí straně. Měly vyúsťovat
ve sklepení domů č. p. 38 a č. p. 53. Odtud pak
měly pokračovat dále na JZ. V září roku 2001
došlo k propadu lochu (upozornil p. Havlíček)
v podlaze stodoly na pozemku obecní fary
(parc. č. 26, č. p. 49). Propad byl asi po 14ti dnech
prozkoumán a zdokumentován zaměstnanci
Ústavu archeologické památkové péče v Brně.
Jednalo se o propad v místě lochové komory nebo
podzemní chodby systému lochu, který se
nacházel podstatně hlouběji nežli bylo dno
vlastního propadu. Zdá se, že vznik propadliny
ovlivnil nedaleký dešťový trativod, do něhož je
svedená veškerá dešťová stoka z okolních střech
na pozemku fary. Voda naplnila loch a podemlela
stropy podzemních chodeb, tak došlo
ke zhroucení části systému. Dalším využíváním
trativodu tak bezprostředně hrozí další
nepředvídatelný kolaps, který může významně
narušit statiku současných budov v blízkém okolí.
Další zavalené lochy byly zaznamenány v roce
1975 pod domem K. Joukala (parc. č. 1737, č. p.
46) a pod nedalekým mlatem u domu p. Muchy
(parc. č. 1730, č. p. 43), kde se údajně donedávna
nacházela chodbička dlouhá asi 3 m. Byla však
příliš nízká na to, aby se jí mohl dospělý člověk
proplazit dále. Na základě předběžného průzkumu
střelických lochů lze předpokládat, že náležejí
do středověkého období. Vyplývá to zejména
z jejich dispozice v prostoru historického jádra
obce. Jelikož založení obce samé spadá do roku
1270 (Přemysl Otakar II.), lze uvažovat o existenci
kopaných sklepů z dřívějších období, které byly
pravděpodobně v průběhu 13. stol. postupně
přebudovány na lochy. Předpokladem je,
že původní sklepy byly nověji vybaveny lochovými
komorami, které byly propojeny spojovacími
chodbami probíhajícími mezi jednotlivými
usedlostmi. Původní vchody do lochů jsou dnes
většinou zavalené, nebo přebudované do podoby
studní, jak tomu bylo například ve Lhánicích
u Třebíče (dům č. p. 13), kde je horizontální vchod
do podzemí situován ve čtyřmetrové hloubce
nad hladinou vody. Pod dnešní zástavbou Střelic
v trati Kozí strana je možné do budoucna očekávat
další nálezy podzemních chodeb lochového typu.
Není ale vyloučeno, že lochy podbíhají i jinou
stranu obce v blízkosti kostela nebo místa bývalé
středověké tvrze. Výskyt lochů však nelze zcela

ignorovat, ba právě naopak, je nutné si jich všímat
a podrobovat je detailnějšímu průzkumu. Známost
rozsahu podzemních chodeb by tak mohla
napříště zamezit tvorbě nebezpečných propadů,
nebo jím předcházet. V Rakousku a Bavorsku jsou
lochy obvykle uchovávány a udržovány přímo
majitelem pozemku, který zde dokonce sám
provádí veřejné exkurze pro případné zájemce
(např. Neustif im Mühlviertel, NÖ; Rabmühle,
SRN). U nás se průzkumem lochů nezabývá
žádná úzce specializovaná skupina lidí, jako je
tomu například u našich jižních a západních
sousedů (Arbeitkreis für Erdstallforschung
v Rodingu, SRN). Na Moravě je průzkum
historického podzemí součástí práce archeologů
specializovaných na středověké období a
speleologů, kteří pracují v rámci komisí
zabývajících se touto činností.

Petr Kos, ÚAPP Brno
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Kalendárium
1.4. - 30.9. bude místní hřbitov otevřen v době
od 7:00 - 21:00 hodin.
1.4. - obec Střelice zahajuje stavbu kanalizace a ČOV.
2.4. - 200 let od výročí úmrtí pátera A. Chloupka.
5.4.  - sběrový den - svoz nebezpečného odpadu.
12.4.  - sběrový den - svoz objemného odpadu.
19.4. - úklid komunikací.
26.4. - sběrový den - sběr železného šrotu
30.4. - tradiční stavění ročníkové máje v areálu
koupaliště.

Netradiční soutěže, sporty a vítězství
Psal se pátek 15.3. a valná část střelických

občanů po deváté hodině večerní usedala
k televizním obrazovkám a přeladila na stanici
Nova, neboť v tu dobu právě začínal pořad
s názvem Doremi. Proč byl tentokráte takový
zájem o zmíněný pořad? Vystupovala v něm
Pavlína Švestková ze Střelic, žákyně deváté třídy
místní ZŠ. A vedla si velice fundovaně.
Ač v mladistvém věku, předvedla příjemný výkon,
ačkoli se jí nedostalo snad možná náležitého
ocenění. V každém případě je třeba ji pochválit a
popřát hodně úspěchů v dalším konání.

V obci se též rozšiřují nové sportovní aktivity.
Jednou z nich je i soutěž šipek organizovaná
pod Českým šipkovým svazem nebo-li
Jihomoravským Oblastním Šipkovým Svazem,
jehož oficiálním sponzorem soutěží je pivovar
Starobrno. Při pohledu do pravidelné rubriky
novin Regionsport zjistíme, že ve výsledkových
listinách figurují 3 družstva ze Střelic. V tabulce
2. ligy skupiny B - třebíčské oblasti nalezneme
soutěžit družstva Tequila Střelice a DC Vidloni
Střelice. Jedná se však o družstva z partnerské
obce u Jevišovic. Družstvo Střelic u Brna hraje
svá mistrovská utkání pod názvem Svatoušci
ve skupině přípravky B od 10.2.2002. Domácí
utkání jsou sehrána v pohostinství Sokolovna.
Závodní družstvo hraje ve složení: Boris Maťák,
Petr Marek, Radek Kloc, Robert Halm, Pavel
Harth, Ivo Kaloud a Zdeněk Parolek.

V době uzávěrky tohoto čísla soutěžili dva naši
občané jako reprezentanti České republiky
na soutěži akrobatického rokenrolu v dalekém
Finsku. Lze jen přát Lindě Eichmeierové a
Michalu Modlitbovi, jež jsou odchovanci klubu
Brno - Královo Pole, dobré umístění.

Dalšího vítězství v netradičním klání se dostalo
panu Jiřímu Benešovi. Do naší obce se přistěhoval
v roce 1998 a zde působí jako učitel na místní
základní škole. Mezi jeho záliby ve volném čase
patří jízda na kole, řídí fotbalová utkání v soutěžích
ČMFS a sbírá osobní rekordy v soutěžích pití
desetistupňového piva v tupláku. Jeho tělesná
konstituce spíše vypovídá o jeho sportovních

Datum Místo Čas [sec] Výsledek
7.3.1994 Pivex 6,71 1. místo
8.3.1994 Pivex 7,02 2. místo
10.3.1994 Pivex 5,48 2. místo
16.9.1994 Pivní dny 5,17 1. místo
18.9.1994 Pivní dny (finále) 4,96 1. místo
17.12.1994 Abertamská štafeta 2,10 1. místo Štafeta - světový rekord
5.3.1995 Pivex 4,65 2. místo
5.9.1995 Pivní dny 4,09 1. místo
6.9.1995 Pivní dny 4,56 1. místo
9.9.1995 Pivní dny - finále pod 5 diskvalifikace
9.3.1996 Pivex 4,96 1. místo
9.3.1996 Pivex 3,75 letmý start
22.5.1996 Pivní dny 4,17 1. místo
26.5.1996 Pivex 4,08 1. místo
9.6.1996 Festival rekordů Pelhřimov 4,10 1. místo
9.6.1996 Festival rekordů Pelhřimov 4,09 1. místo
9.6.1996 Festival rekordů Pelhřimov (štafeta 5 x 0,5 l) 17,17 1. místo český rekord
9.6.1996 Festival rekordů Pelhřimov (štafeta 5 x tuplák) 31,07 1. místo český rekord
8.3.1997 Pivex 4,15 1.místo
15.6.1997 Festival rekordů Pelhřimov 3,18 diskvalifikace
1.7.1997 Pivní dny 3,93 1. místo - rekord pivních dní
4.7.1997 Pivní dny 4,21 1. místo
15.6.1997 Festival rekordů Pelhřimov (5 x 0,5 l) 13,18 Světový rekord
22.5.1998 Pivex 3,77 3. místo
6.3.1999 Pivex 4,57 2. místo
2.3.2000 Pivex 5,00 1. místo
4.3.2000 Pivex 4,61 1. místo
10.3.2001 Pivex 4,46 1. místo
8.3.2002 Pivex 5,35 1. místo

aktivitách než o pití zlatavého moku. Když se ho
v roce 2001 zeptal jeden novinář, jak probíhá den
po takto absolvované soutěži, odpověděl: Docela
obyčejný pracovní den, až na to, že mi přišel
blahopřát ředitel školy, což mne překvapilo a žáci
udělali nástěnku s nápisem: „PANE UČITELI,
JSTE VZOREM 9. B“. Někdo o něm kdysi napsal,
že pije první ligu, opak je však pravdou. Své žáky
vede jen ke sportovním a životním úspěchům.
Pro úplnost uvádíme jeho výsledky:

Lyžařský výcvikový zájezd ZŠ
Tak jako každý rok i letos se současní „sedmáci“

(doplněni o několik žáků 8. a 9. tříd)
zúčastnili výcviku v lyžování, jež je
součástí osnov tělesné výchovy
na 2. stupni ZŠ. Již před odjezdem
všechny trápil velký problém - sníh.
Loni se kvůli sněhové nadílce autobus
nemohl až k Severomoravské chatě,
kde se konal i letošní kurz, dostat.
Letos nebylo po sněhu ani památky.
Naštěstí jediná souvislá plocha sněhu
široko daleko byla právě na sjezdovce
u chaty. Výcvik tedy mohl začít. Žáci
byli hned první den rozděleni do tří
družstev - 1 běžecké a 2 sjezdová.
Zatímco běžkaři to měli první dny kvůli
nedostatku sněhu složitější (museli
nejprve nějaký najít), ostatní po ubytování a
prvním obědě mohli začít s výcvikem. Mnozí již
lyžovat uměli a tak jejich hlavním úkolem bylo co
nejvíce se zlepšit. Naopak někteří stáli
na sjezdových lyžích poprvé. Jejich hlavním cílem
samozřejmě bylo naučit se na lyžích bezpečně
dostat z kopce dolů, popřípadě na již zastaralém
vleku zase vyjet nahoru.V úterý se spustila
pořádná chumelenice, která s přestávkami
vydržela i celý další den. Sláva, sjezdovka byla
zasněžená celá (do té doby jen v horní části).
Zbývalo ji kousek po kousku ušlapat a začít jezdit.
Všichni z toho nakonec byli pořádně promočení a
tak večer byly všechny pokoje i chodba ověšeny
všemi možnými druhy oděvů. I běžkaři si přišli
na své. Kromě zdolání nejvyššího vrcholu v okolí

(Jeřáb - 1003 m) si vyšlápli do blízkých vesnic,
závěrečný den si udělali výlet do 8 km vzdáleného
známého kláštera (Hedeč). To vše samozřejmě
na běžkách, s krásnými horskými vyhlídkami a
přemírou čistého vzduchu bohatého na kyslík.

Také všichni na svahu mohli být spokojeni.
Nakonec si každý pořádně zalyžoval. Ti, co už
lyžovat uměli, se rozhodně zlepšili a chlapci
i dívky, kteří na lyžích začínali, bez potíží
absolvovali poměrně obtížný slalom.

Především však nedošlo k žádnému vážnému úrazu
a všichni se v pořádku vrátili domů ke svým rodinám.
Věříme, že šťastní a plní pěkných vzpomínek.

Za pedagogický kolektiv Miroslav Mynář

Světla a stíny
Ve Střelicích opět začaly pravidelné diskotéky.

Jedna paní povídala, že návštěvníci se prezentují
z mládeže školou povinných dětí. Dokonce se prý
mládež vyšších ročníků v místní škole trumfuje tím,
kdo již byl na zmíněné zábavě. Kdo nebyl,
je zatracen a zahanben, neb návštěva tohoto druhu
zábavy patří ke znakům dospělosti. Možná se
někteří z nás nad touto skutečností pozastaví a
vzpomenou na doby, kdy bylo proti morálce jít na
ples, když by někdo šel bez svého partnera.
Kdo stanovuje však tuto hranici morálky? Škola,
obecní úřad, starosta či pan farář? Ne, stanovuje
ji výchova v rodině, která se přizpůsobuje běhu
času. Podívejme se však na věc i z druhé strany.
Není přece možné jen v naší obci tento jev vymýtit
a uvalit „kletbu“ na celou obec. Vždyť tento problém
je problémem nejen u nás, ale i v okolních obcích
či městě Brně. Za výchovu mládeže odpovídá
především rodina a záleží na ní, kolik času a financí
poskytne svému dítěti. Na škole, obecním úřadu
starostovi či panu faráři záleží spíš v tom ohledu,
jaký druh zábavy mladistvým jsou schopni
nabídnout. Je tedy polemikou, zda odsuzovat něco,
co funguje ač s výhradou, či učinit „cokoli“ pro to,
abychom vytvořili novou formu a náplň zábavy,
ze které by si mohla mládež vybrat a rodina ji mohla
podpořit. Po pravdě. Je toho „cokoli“ v obci
dostatek? Hledání stínu a světla v této otázce tedy
zabere dlouhou dobu.
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Pomníky

Boží muka
Boží muka stávala odjakživa na ulici Horní

(Brněnské). Byly postaveny na památku
zemřelých, kteří byli pobiti v roce 1619 v Zabitém
žlebu. Však v roce 1886 byly postaveny nové
v dnešní podobě. Ale ani tyto nebyly uchráněny
různým vlivům a tak musely být obnoveny roku
1929. Bohužel válečné události neušetřily
pamětihodnost, a tak byly koncem roku 1945
zbořeny. Teprve v roce 1994 se podle původní
předlohy mohly začít stavět nové a byly
dokončeny v 24. dubnu 1994. Jelikož původní
kovový kříž z Boží muky byl uložen v Muzeu
města Brna, byl odtud na žádost starosty obce
ing. Václava Dlapky obci opět vydán, aby se
zasadil do stříšky nynější Boží muky. Původní
obrázky z této muky se nedochovaly, avšak byly
zhotoveny kopie podle obrázku z roku 1928.

Střelická kopaná
Den 8. května 1932 je zapsán do historie naší

obce jako den vzniku organizované kopané v obci.
Sportovní klub (SK) ve Střelicích byl založen
8.5.1932 v hostinci U Pernů. Po první světové válce,
kdy náš stát získal samostatnost, tvořily se podmínky
kulturní politiky, dbalo se o to, aby se mládež mohla
vyžívat, jak ve městech, tak i v obcích. Tvořily se
tělocvičné jednoty, které dávaly možnost
za obtížných podmínek se kulturně vyžívat v sálech
hospod. Tam se cvičilo, tancovalo a hrála se divadla.
Získávaly se finance pro činnost tělocvičných jednot
a mládež cvičením získávala na zdraví a zdatnosti.
Mládež se scházela hlavně na tradičních zábavách
a při divadlech, která měla velkou přízeň, byla velmi
navštěvována a tak se celá obec opírala o činnosti
těchto jednot. K tomu bylo potřeba vedoucích
pracovníků, cvičitelů, vedoucích divadelních souborů
a mládeže. Touto činností se posilovalo národní
uvědomění mladého státu a na tehdejší poměry se
té činnosti zdálo dost. Po válce se však také vrátili
vojáci, legionáři, kteří se na vojně naučili hrát
kopanou a snažili se do tohoto dění vklínit a
pokračovat v tom, co se na vojně naučili. Bylo
potřeba vytvořit podmínky pro tuto hru, získat hrací
plochu a starší lidi jako funkcionáře. Tento
předpoklad při tehdejší činnosti tělocvičných jednot
byl nad místní poměry a tak mladí hledali, jak se
prosadit. Koncem roku 1920 se v obci zastavila
skupina vojáků vracejících se z odvelení zpět
ku Praze. Utábořili se v obci asi na dva měsíce a
ve volných chvílích se věnovali sportu u nás dosud
neznámému - fotbalu. Střeličtí studenti je sledovali
a seznamovali se s pravidly. Po vzájemné dohodě
pak sehráli zápas na upraveném plácku
u hasičského skladiště (dnešní požární zbrojnice).
Toto utkání lze považovat za první v historii na
regionu obce střelické. Hra se studentům tak zalíbila,
že ji počali provozovati, kde se jen dalo. Protože
však informací o hře bylo málo, začali zajíždět čerpat
zkušenosti od sousedního mužstva S. K.
Ostopovice. To se psal rok 1923. V období 1924 -
- 1925 se chopila iniciativy orelská mládež
pod vedením Jana a Klementa Smutných. Podle
pamětníků jedenáctka Orlů hrávala v humnech
selských usedlostí. Hlavní výstroj - trenýrky a boty
si sehnali všichni. Hrálo se v košilích, ba našly se
i takové podmínky, že jedni hráli po pás nazí, druzí
v košilích. Všechny překážky nebyly dost velké,
aby nadšená mládež i za těchto podmínek kopanou
hrála. Dle pamětníků z řad Orlů se uskutečnil zápas
s již řádně zaregistrovanými S. K. Bosonohami na
troubských loukách. Mužstvo Střelic zvítězilo 2:1.
Branky vstřelil Perna Václav a Smutný Klement.
V jedenáctce Orlů hrávali: Ferdus Metoděj, Smutný
František, Smutný Klement, Smutný Jan, Švestka
Rudolf, Švestka František, Perna Václav, Antonický
Slávek, Driml František, Kazda Vladimír, Joukal
Karel. Vedoucím byl Smutný František. Tato doba
byla živelná a jedenáctky se tvořily tak zvané pouliční,
jednou orelská, podruhé sokolská a svým způsobem
si vytvořily podmínky, které byly velmi náročné
na tehdejší dobu. V jedenáctce Sokolů hrávali:
Šťastný Josef, Peterka Bohuslav, Perna František,
Švestka Tomáš, Sojka Josef, Novák Josef,

Holešovský Václav, Perna Alois, Perna Josef,
Švestka Filip. Vedoucím byl Perna František. Nebyla
výstroj, míč se kupoval za společné peníze těch,
kteří hráli. Hrálo se s okolními obcemi, většinou
na loukách po senosečích a i v získání tak
skromných podmínek byly stálé překážky. V té době
se však začalo formovat nové mužstvo, které
v období 1926 - 1927 zajistilo hrací plochu
za „Krejčovou vilou“ (dnes za domem bratří Kotrbů)
ve Vršovicích. Objevila se první výstroj, kterou si
hráči sami hradili. Toto hřiště muselo však ustoupit
výstavbě a zúrodnění plochy stavitelem p. Pavlíkem
a tak se zánikem hřiště odpadl nakrátko zájem
o kopanou. Mládež posedlá touto hrou však zajistila
svolení od hospodářů polí za tratí a tak se v období
1928 - 1930 hrávalo vždy po druhé senoseči, dokud
nenapadl sníh. Z tohoto období též pochází název
mužstva - Slovan Střelice. Několik hráčů mělo
kopačky, jedenáctka - fialovo-bílé dresy. Mezi hráče
patřili pánové: Rouzek, Havránek J., Novák L.,
Dlapka J., Švestka S., Perna A., Kloc F., Kloc T.,
Levý J., Bureš A., Švestka T., Sojka Jos., Růžička
Aug., Bartoněk Fran., Bartoněk V., Souček Jos.,
Švestka Jaromír a Švestka Jaroslav. Zápasy byly
sehrány s mužstvy Omic, Ivančic, Němčic a
Násedlovic a to nejen na hřištích soupeřů,
ale i na vlastním, nemajícím valných rozměrů a
s brankami, které se stavěly dopoledne
před u tkáním. Postupně však aktivita odpadla a část
mládeže se přemístila na louku před dnešní
sokolovnou. V mužstvech té doby též vypomáhali
hráči z Brna, Čapc z Juliánova, z Troubska pak
Duda, Bartoněk, Souček, Vaňhara a jiní. O zápasech
z této doby však není nikde záznamů. Hrálo se
živelně a bez výrazných úspěchů. Koncem roku
1931 se především zásluhou několika mladých
v obci Střelice začalo připravovat založení
fotbalového klubu. Byli to pánové: Perna Jan, Perna
František, Smutný František a Matějka Josef.
Dodatečně i Laichman Ruda, Sadílek František a
Bartoněk Karel. Začlenění kopané do stávajících
jednot v obci totiž nebylo v rámci jejich stanov možné.
Z vlastní iniciativy se sešli zakládající členové,
kteří složili pro klub po 100 Kčs, aby byl finanční
základ pro činnost. 8. května 1932 byla svolána valná
hromada do hostince u Pernů, aby dala podnět pro
ustanovení Sportovního klubu ve Střelicích. Tak takto
jsou zapsány počátky střelické kopané v obci.
V příštím zpravodaji se Vám pokusíme přiblížit více
o založení SK a současně vás pozveme na malou
květnovou oslavu. Čím žije kopaná nyní?
Přípravami na jarní sezónu a stavební aktivitu.
Na fotografiích Vám představujeme vizi přístavby
fotbalových kabin. Skutečnost, že to myslíme
opravdu vážně dokazuje i fotografie z pracovních
aktivit na pravidelných brigádách.
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Kam...
• 7.4. Kopaná - Střelice přípravka B - Kuřim

(9:00), Střelice přípravka B - Domašov
(14:00), muži Střelice - Rosice B (15:30)

• 14.4. - Sokolská tělovýchovná akademie
(14:30 v Sokolovně)

• 21.4. - Výstava střelického muzea -
heraldika (od 14 do 18 hodin)

• 21.4. - Kopaná - Střelice přípravka B - DFC
Ivančice (9:00), Střelice žáci - Radostice,
(10:30), Střelice přípravka B - Zbýšov (14:30),
muži Střelice - Zastávka B (16:00)

• 28.4. - Pouť k hrobu A. Chloupka do Krhova

Nové knihy v obecní knihovně

Pro děti
Beletrie
E. Blytonová Tajemství ztraceného náhrdelníku
B. Fučík Zakopaný pes
J. Kincl Rákosníček a rybník
L. Lanczová Hořká chuť lásky
L. Lanczová Blbej fór
M. Shawová Ríša Ríša a skvělé kluziště
P. Šrut Pavouček Pája
J. Žáček Nemalujte čerta na zeď

Pro dospělé
Beletrie
J. M. Bauer Kam až mě nohy donesou
S. Brown Radostná zvěst
J. Collins Nová generace hollywoodských žen
C. Coulterová Temná hrozba
J. Čep Umění a milost
J. Deml Nebe se jiskří mlékem
K. Franta Dovolená s Františkem Nepilem
N. Gaiman Američtí bohové
C. Harrod-Eagles Dynastie Morland 14. díl
I. Hercíková Zrada
N. Marshová Příliš mnoho konstáblů
V. Pittnerová Barbora Harfenica
J. Plaidy Vdova z Windsoru
R. B. Parker Drsné místo
C. Proctor Pod australským sluncem
K. Raichsová Mrtvá světice
G. Rachet Cheopsův kamenný sen
G. Rachet Cheops a Sluneční pyramida
G. Rachet Chefrén a Didufri
G. Rachet Chefrén a pyramida u sfingy
E. M. Remarque Zaslíbená země
N. Robertsová Posvěcené zlo
G. Simenon Maigret v New Yorku
W. Smith Andělé pláčí
J. Vrchlický Motýli všech barev
B. Woodová Posvátné místo
Naučná
J. Hughes Velká obrazová všeobecná

encyklopedie
D. Karpatský Malý labyrint literatury
P. Jazairiová Izrael a Palestina

Pro dobrou náladu
„Pane vrchní, poraďte mi. Měl jsem k večeři
podmáslí - mohu na to vypít pivo?“
„Zajisté, pane. Ale v tom případě bych prosil
ihned zaplatit!“

Mladá dívenka jede s miminkem v kočárku
po parku. Cestou potká přítelkyni a ta říká:
„Tak tohle je ten vůz, co ti slíbil tvůj chlapec
k osmnáctým narozeninám?“

Zajímavost pro bystření mysli
Po vrhu šesti hracími kostkami na stole padl

součet bodů na všech kostkách 31. Víte jaký
je součet bodů na plochách (těchto šesti
kostek), které leží přímo na ploše stolu a nejsou
tedy vidět?
Řešení je snadné a bude zveřejněno v příštím

zpravodaji.

Pro naše kuchařky (i kuchaře)
Vepřové kotlety po bakoňsku
(Maďarská kuchyně)
4 vepřové kotlety, 100g žampiónů, 80g slaniny,

1dl smetany, lžíce sádla (nebo oleje), 1/2 cibule,
mletá paprika, pepř, sůl.

Kotlety vykostíme, naklepeme, osolíme,
opepříme, prudce opečeme po obou stranách
na sádle a vyjmeme. Na sádle od opékání
zpěníme ustrouhanou cibuli, přidáme na kostky
nakrájenou slaninu a na plátky nakrájené
žampióny a osmažíme. Pak kastrol sejmeme
z plotýnky, vmícháme mletou papriku, podlijeme
trochou vody, př idáme kotlety a dusíme
do měkka. Měkké kotlety vyjmeme, do šťávy
vmícháme smetanu a necháme přejít varem.
Podáváme s dušenou rýží nebo s vařenými
brambory. Dobrou chuť!

Moudrost neumírá na stáří
Druhým odpouštěj mnoho, sobě nic.

Ausonius

Pranostiky
V tomto měsíci jest obyčejně mnoho silných

větrů, na to hned sníh, déšť, kroupy, slunečnost
a protože stále proměnitelné povětří, že se
sotva v celém roku takové nalézá. Ranní déšť
a dubnový čas jest stejný. V dubnu čas a
panský kvas. Panská láska a dubnový sníh
za mnoho nestojí .  Sníh dubnový hnojí,
březnový tráví. Sníh dubnový jako mrva
pohnojí. Dubnový sníh rodí trávu. Dubnový
sníh pole hnojí a déšť jim požehnání přináší.
Nechť si duben sebelepší bývá, ovčákovi hůl
přec jen se zasněžívá. Když duben laškuje,
bývá mnoho sena a obilí. Pak-li mokrý a zimavý
duben, jest úroda na víno. Studený a mokrý
duben plní sklepy a sudy. Mokrý duben
přislibuje dobrou sklizeň. Mokrý duben -
- hojnost ovoce. Je-li v dubnu teplý déšť, hojné
požehnání jest. Mokrý duben a máj chladný -
- k sýpkám, senu přístup žádný. Jak hluboko
v dubnu namokne, tak hluboko v máji vyschne.
Na mokrý duben - suchý červen. Teplé deště
v dubnu, teplé dny v říjnu. Duben hojný vodou
- říjen vínem. Jaký duben - takový říjen.
Když dubnový vítr do stodoly fučí, po žních díru
nenajde. Hodně-li v dubnu vítr duje, stodola
se naplňuje. Je-li duben pěkný, bude květen
ještě lepší. Je-li v dubnu krásně a povětří čisté,
bude květen nepříjemný jistě. Co duben
našetří, to květen spálí. Když jest plný Měsíc
a není oblaky zastřený, tedy vždy stahuje
stromový květ, takže se zadusí. Jasný měsíc
v dubnu škodí květu stromů. Když se ozve
v dubnu hrom, chyť si kámen nebo strom.
Jak prvně zahřmí, fialka víc nevoní. Hřmí-li
v dubnu, konec mrazům. V dubnu hrom -
- nebojí se mrazu strom. Hrom v dubnu - dobrá
novina, mráz květů více nepostíná. Po bouřce
v dubnu připadají mrazíky. Hřímání tohoto
měsíce veselý a hojný rok, ale zlých smrt
předpovídá. Bouřky v dubnu zvěstují dobré
léto. Duben časy mění a obdaří fiolů zemi. Kam
se nese první bouřka, tam ostatní za ní táhnou.

1.4. - Prší-li na 1. dubna, bývá mokrý máj.
5.4. - Je-li Zelený čtvrtek bílý, tak je léto teplé.
6.4. - Prší-li na Velký pátek, je k doufání

úroda. Velký pátek deštivý - dělá rok žíznivý.
Když na Velký pátek hřmí, na poli se urodí.

7.4. - Prší-li v noci na Bílou sobotu, bude málo
třešní. Když prší do božího hrobu, bude žíznivý
rok. Jestli před Velikou nocí ten den anebo
v Bílou sobotu prší, bude hojně pršet mezi
Velikou nocí a svatým Duchem.

8.4. - Prší-li o velikonočním Hodu, bude v létě
nouze o vodu. Déšť velikonoční suchou potravu

přináší, ale čas pěkný, hojně sádla a potrav.
Když na velikonoční neděli prší, na každé
pondělí až do svatého Ducha pršeti bude. Prší-
-li na Boží hod velikonoční, budou všecky neděle
až do letnic deštivé. Na Boží hod velikonoční
prší, sucho úrodu poruší. Velikonoční a
velkopáteční déšť zřídka př ináší žním
požehnání. Na Velkou noc bude-li málo pršeti,
ne mnoho píce pro sucho bude míti; pak-li ten
den jasno bude, máslo, omastek lacino přijde.
Hezky-li na Boží hod velikonoční, s prací na poli
zčerstva počni. Jasné počasí o Velikonocích -
- nastane léto o letnicích. Na Velikonoce jasno
- bude laciné máslo. Velikonoce krásné úrodu
nám dají, pakli slunce hasne, louky sucho mají.
Vítr, který od Velikonoc do svatého Ducha
panuje, drží se celý rok.
11.4. - Na svatého Lva papeže, travičky se

už nařeže.
14.4. - Na Tiburcia se má už všecko zelenat.
21.4. - O svatém Anselmě semeno do země.
23.4. - Prší-li na svatého Vojtěcha, neurodí

se švestky.
24.4. - Ondřej mosty staví, Jiří je odplaví. Jiří a

Marek - mrazem nás zalek. Když je na svatého
Jiří mráz, bude i pod křovím oves. Mrazy
neuškodí, co po Jiřím chodí. Kolik mrazů
do svatého Jiří, tolik do svatého Václava.
Na svatého Jiří když prší, nejsou na stromech
žádné vlky. Jak hluboko před svatým Jiřím
namokne, tak zase dlouho po něm vyschne
(a naopak). Pršelo-li před svatým Jiřím,
bude po něm ještě více pršet. Svatý Jiří stříkne-
-li, jeden obrok pryč. Do sucha zaseti do svatého
Jiří jest velmi dobře, ale do mokra je hrob.
Před Jiřím sucho, po něm mokro. Je-li
na svatého Jiří krásně, bude po něm jistě
ošklivo. O svatém Jiří krásně-li a teplo,
následuje nepříjemná a mokrá povětrnost.
Jasný Jiří - pěkný podzimek. Hřmí-li před Jiřím,
bude sníh po něm. Přijde-li před Jiřím bouře,
bude dlouho za kamny dobře. Když před Jiřím
rosa, to před Michalem mráz. Na svatého Jiří
vylézají hadi a štíři. Na svatého Jiří rodí se jaro.
Jiří s teplem, Mikuláš s pící.

25.4. - Jiří a Marek - mrazem nás zalek.
Svatého Marka deštivo - sedm týdnů blátivo.
Po teplém Marku se často ochlazuje.

28.4. - Mrzne-li na svatého Vitala, mrzne ještě
40 dní.


